

26. april 2022

# Grønt Forum – Rev. Referat fra møde den 9-12-2021

## Deltagere

Jens Højslev Petersen – Cyklistforbundet  
Niels Nielsen – Kulturrådet  
Jimmi Petersen – Jægerrådsformand  
Ursula Lange – DN Frederikssund  
John Hansen – DOF Frederikssund  
Pia Omdal – Dansk Vandrelaug  
Brian Petersen – Friluftsrådet – tidligere BUS  
Hanne Døcker – Frederikssund Klimaforening  
Søren Find Andersen – Frederikssund Vandråd  
Kamma Louise Rosa Møgelvang – Vej og Trafik, Frederikssund kommune  
Mette Rask Jensen – afdelingsleder Klima & Natur, Frederikssund kommune  
Tenna Marie Hertel Jacobsen – Naturmedarbejder, Frederikssund kommune (referent)

## Dagsorden for mødet:

1. Godkendelse af dagsorden samt referat fra seneste møde
2. Natursti forbindelsen i Græse Ådal - sag fra Jens H. Petersen
3. Godkendelse af Grønt Forums kommissorium
  - a. Arbejdsfordeling
4. Naturstrategi i høring
5. Biodiversitetspuljen
6. Bordet rundt
7. Ansøgning om deltagelse i Grønt Forum
8. Næste møde

### Punkt 1 Godkendelse af dagsorden samt referat fra seneste møde

Referat fra møde d 17/6-21 godkendes efter ændringsønske fra John Hansen vedrørende citering s 2. og tilføjelse af Sigurd ved titel og som referent.

Det opdaterede referat udsendes sammen med dette referat.

Brian Petersen pointerer at rettelser til referat, kun bør inkludere opfølgende tekst i form af fakta og tal. Yderligere diskussion, kommentering eller tillæg hører hjemme ved næste møde.

Der var opbakning til dette.

### Punkt 2 Natursti forbindelsen i Græse Ådal - sag fra Jens H. Petersen

Jens H. Petersen præsenterer sagen om de 300.000 kr. til stiforbindelse i kommunen.

Kamma Louise Rosa Møgelvang giver status på fremdrift i sagen.

Der stilles spørgsmål til om de 300.000 kan overføres til næste år.

Kamma: Ja, pengene vil blive overført. Aftale med lodsejer mm tager tid, og er et større arbejde.

Skabelon for det praktiske vil komme i stand i det kommende år.

Jens: Der ønskes begrundelse for forløb af stien.

Kamma: Stiforløbet på det fremsendte bilag er et forslag, som vi forsøger at ramme. De praktiske forhold og terrænet kan betyde, at stien kan komme til at ligge ved siden af markering.

Jens: Cykelistforbundet er interesseret i at man kan køre på cykel, og at stien derfor er mere end en trampesti. De 300.000 kr. er kun en del af puljen. Hvordan ser det store billede ud?

Kamma: Den afsatte bevilling giver mulighed for en sti på mountainbike niveau. Kamma undersøger og følger op på den samlede pulje.

John: pointerer at der er stor forskel på stier. Stien kommer tæt på Græse å, og der udtrykkes bekymring for naturen. DOF foretrækker derfor trampesti.

Ursula Lange: Er enig med John. Der skal fokus på at passe på og holde afstand til åen. Stiforløbet ligger fint og bør ikke ligge i eng/mose. Ursula mener, at stien også bør kunne bruges af andre typer af cyklister. Dog bør stien ikke asfalteres.

### Punkt 3 Godkendelse af Grønt Forums kommissorium

John: Kommissoriet er opdateret siden mødet i PMU d. 4. februar 2020 vedr. sekretærbistand fra kommunen. John er formand, og Brian er næstformand. Disse fortsætter i rollerne grundet Corona, selvom der ifølge kommissoriet skal konstitueres i ulige år. Konstituering tages op i henhold til kommissoriet i 2023.

Hanne Døcker spørger om man ikke længere ses med politikerne?

John: Grønt Forum har tidligere været indkaldt 1 gang årligt til PMU-møde. Dette fortsætter med det relevante udvalg. Der findes kommuner som driver grønt forum ved, at politikker selv er opsøgende. Dette er der ikke tradition for her, men det er måske muligt at udvikle. Grønt Forum mødes fire gange årligt, og det holdes der fast i med ændring. Det bør overvejes, hvornår det giver mening at snakke med politikker (fx før budget), men dette diskuteres ikke i dag.

Hanne: Der skal konsekvensrettes, når der kommer nye udvalg.

Mette Rask Jensen: Der foretages 2. behandling i byrådet i næste uge. Grønt Forum kommer til at hører under Klima, natur og energi. Udvalget orienteres om Grønt Forum ved deres første møde i januar. Kommissoriet opdateres med nyt udvalg og udsendes med referatet.

### Punkt 3a Arbejdsfordeling

Mette: Sekretærfunktionen består i, at Frederikssund Kommune sender dagsorden ud med indkomne punkter. Vi samler gerne bilag, men laver kun nye bilag, hvis kommunen kommer med punktet. Vi holder liste med medlemsdata opdateret, men vi skal informeres om ændringer. Andre behov kan tages hen af vejen. Der er politisk fokus på det grønne område, og Grønt Forum er en stærk ressource, som Frederikssund Kommune gerne vil inddrage og understøtte.

John ser positivt på det fremtidige samarbejde.

### Punkt 4 Naturstrategi i høring

Mette: Grønt Forum har bidraget i forskellige stadier af det forslag til naturstrategi, der er i høring frem til 10 januar. Herefter skal den endeligt politisk godkendes. Strategien er et pejlemærke og rettesnor, også for politikkerer. Næste step er en handlingsplan som udmøntes over en periode. Grønt Forum kan overveje, om I fælles har budskaber i et høringssvar. Dette giver et stærkt signal, hvis et enigt Grønt Forum står bag.

John: God ide med et fælles høringssvar fra Grønt Forum. Der ligger ikke noget endnu, men det kan komme. John vil komme med input, og har forståelse for at ting tager tid. Fedt initiativ med en naturstrategi, vi vil gøre vores for, at den bliver så god som mulig.

Ursula om rettelsesforslag til Naturstrategien: s. 5; verdensmål 13 klimaindsats bør tilføjes, da den måde klimaindsatser i naturen gennemføres på har indflydelse på naturen. Grafer om CO2 jord; blå prik kan

ikke ses, så layoutet må forbedres. S. 6 visioner; ønsker tilføjet, at vi samtidig ønsker at beskytte vores grundvand.

Hanne: Hvordan vil Frederikssund kommune inddrage borgere? I Egedal har man fx lavet demonstrationshaver. Det er underforstået i teksten i naturstrategien, at folk vil bidrage frivilligt, og dette er et negativt signal. Dog godt med de forskellige forslag, der kan drøftes.

Mette: Frederikssund Kommune har gjort tanker om mulige modeller for borgerinddragelse. Vi er på ny grund, og skal prøve at finde de gode løsninger, ikke bare synlighedsprojekter. Der er mange gode erfaringer at hente, også fra andre kommuner. Vi drøfter det gerne med Grønt Forum. Lad os bringe de forskellige erfaringer sammen, så vi får aktiviteter, der virker. Dette skal indarbejdes i handlingsplanen.

Pia Omdal: påpeger at projektet i Egedal ikke nødvendigvis bør fremhæves, da det er groet til i ukrudt.

John: Høringssvar giver ofte ikke de store ændringer. Det er ressourcekrævende men skal gøres! Grønt Forum med sin brede sammensætning, kan bidrage med konkrete forslag og initiativer, til fremme af det vi vil. Det er positivt at Brian vil indkalde til snak om det her. Vi bør hver især komme med indspark til de interesseområder, vi hver har.

Jens: Havplanen har været i høring og en stor del af Isefjorden udlægges til muslingeproduktion. Dette kan blive problematisk i forhold til udnyttelsen af fjorden til rekreative formål. I Naturstrategien står der meget lidt om Isefjorden. Det kunne godt tænkes mere ind – også selvom kommunen ikke er planmyndighed.

Brian: Friluftsrådet indkalder sine medlemsorganisationer til møde onsdag mellem jul og nytår om høringssvar til naturstrategien. Brian samler ind, men overordnet, kan vi ikke gå ind i konkrete sager hvis vi skal enes.

Ursula: Erklære sig enig. DN mødes mandag. Det er en god ide, at få natursyn ind i kommuneplaner og lokalplaner. Der bør sætte krav om, at bibeholde natur og skabe nyt.

John: Opfordrer til at vi deltager der, hvor vi hver især har noget at bidrage med, som Brian foreslår. Det kan blive udvandet ellers.

Hanne: En del punkter hænger sammen. Sprøjteforbud og grundvand er et eksempel. Multifunktionelle tiltag bør tænke flere projekter sammen.

Mette: Indsend meget gerne pointerne som høringssvar. Det er en balance i hvilket omfang hensyn til klima og grundvand skal inddrages i en naturstrategi. Der er fx også en Klimastrategi for kommunen. Hensigten er ikke at prøve at favne alt i en strategi. Det kan give god mening at indarbejde formuleringer om, at skabe synergi med andre hensyn, i det omfang det kan lade sig gøre.

John: Der skal styr på, hvordan vi udmønter Grønt Forums ambitioner og vilje. Det vil været godt med fælles udspil. Vi er forskellige, men mange kan samles, dog ikke nødvendigvis alle. Processen skal lærer os, at vi skal indarbejde det i vores arbejde, selvom vi måske ikke når det til januar.

Ursula: Vi skal nå at holde møde, inden vi skal til møde med kommunen. Kommunen bør give 2-3 ugers længere frist, når høring ligges i ferier hvor det er svært at mødes.

## Punkt 5 Biodiversitetspuljen

Mette: Arbejdet med biodiversitetspuljen har været en komprimeret proces. Pengene er bevilliget i år, og skal bruges i år. Der er politisk ønske om at puljen gentages på årlig basis. Begynd gerne allerede nu, at forberede ansøgninger til puljen i 2022, hvor puljen igen er på 300.000 kr. Vi har modtaget 20 ansøgninger i 2021. I år udbetaler vi på forkant. I det komne år bliver det en forårsansøgningsfrist. Projekterne skal realiseres over sommeren, og man får tilsagn med ramme for beløb.

Hanne: Vi skal sætte gode projekter ift. biodiversitetspuljen på, som punkt til næste møde.

John ser gerne punktet om biodiversitetspuljen som tilbagevendende punkt.

## Punkt 6 Bordet rundt

Ursula: DN har afholdt årsmøde med over 50 deltagere i forlængelse af grønt håndtryk. Ved et vælgermøde mødte mange op. De politiske partier fik mulighed for at skrive under på hensigtserklæringen "grønt håndtryk" og dette gjorde 8 partier. Det følger DN op årligt i 4 år. Man kan se mere på DN's hjemmeside. Der sker meget hos DN.

Søren Find Andersen: Drikkevandsbeskyttelse; i 2022 skal alle vandværker lave aftaler med lodsejere ved boringsnære beskyttelsesområder (BNBO), om ikke at bruge pesticider ved grundvand. Der kan gives påbud eller forbud med erstatning, hvis andet ikke er muligt. Vandpriserne stiger som konsekvens heraf.

Pia har ingen umiddelbare kommentarer. I vandrelaget går vi bare derudaf.

Jimmi Petersen: Der er omstrukturering i jægerforbund. Jægerrådsmøde afholdes d. 10. januar.

Jens: Vi planlægger ture for 2022. Byrundtur var sidste år med Tina Tving. Bynatur og biodiversitet er dette års tema, og vi skal finde en kvalificeret person til at køre med.

Hanne: Der er møde snarest i Klimaforeningen, med snak om forskellige tiltag fx energifællesskaber, foredrag mv.

Brian: Friluftsrådet er i gang med ny struktur med kommunerepræsentant (Brian). Kommuneråd inviterer relevante til input, så man føler at man har mulighed for at få indflydelse. Spejderne kæmper med de samme restriktioner.

John: DOF kæmper også med Covid-restriktioner ift. fugleture. Derudover arbejdes der med repræsentantskab natursyn- og naturpolitik.

## Punkt 7 Ansøgning om deltagelse i Grønt Forum

Repræsentant i Naturpark Mølleåen:

(Per West, som er nuværende repræsentant deltog på dette punkt.)

Per: Hvis nogen brænder for det, så skal de overtage, ellers tilbyder jeg at fortsætte, selvom jeg ikke længere sidder i Grønt Forum for jægerne.

Jimmi: Per skal fortsætte og han gør det godt. Jimmi tilbyder at overtage, hvis Per ændre mening.

Jens: Kan Per distribuerer referater ifm. Naturpark Mølleåen?

Ursula: Det er fint at fortsætte med Per. Per skal gøres opmærksom på sti fra tidligere punkt, med forbindelse ift. Mølleåen.

John: Grønt Forum vil gerne orienteres om, hvad der sker i udvalget om Mølleåen. Der er fuld tillid til Pers håndtering.

Mette henviser også til hjemmesiden for Naturpark Mølleåen, hvor referater og andet materiale offentliggøres.

Jimmi: Per bør sende referat til John som distribuerer.

Hanne: Grønne Nabofællesskaber er blevet opfordret til, at søge optag i Grønt Forum.

Om ansøgning fra Naturstyrelsen om at blive en del af Grønt Forum siger Mette: Vi har ikke modtaget en konkret ansøgning, Naturstyrelsen tilbyder, at sidde med til møder som observatør.

John: For 1,5 års siden fik man en konkret ansøgning, men husker ikke fra hvem. På daværende tidspunkt blev det stemt ned. Dog har Naturstyrelsen mange arealer, og det kan være en styrke at have dem med til gensidig videndeling.

Ursula: Naturstyrelsen kan ikke, ifølge kommissoriet, blive en del af Grønt Forum, da de ikke er en forening. Men dog fint hvis de kommer med, når relevant. OBS på at de er opdelt i to enheder inden for Frederikssund Kommune.

Brian: ser gerne at Naturstyrelsen deltager, da de kan bidrage med indsigt. De kan også selv have en

interesse.

Hanne: Foreslår at det tages op til næste møde. Vi skal ikke bruge tid nu hvis der ikke er en konkret ansøgning.

## Punkt 8 Næste møde

Næste møde: Torsdag d 3. marts kl 16-18 kombination af teams og fysisk møde.

Med dette referat sendes samtidig:

Opdateret medlemsoversigt.

Rettet referat fra sidste møde

Kommissorium med rettelse ift. nyt udvalg.